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Testvérszem, testvérkéz 
 

Itt minden szemben más lélek lakik. 
Az egyikből barát tekint elő, 
a másikból ellenség, 
a harmadikból csábító szirén, 
a negyedikből üzérkedő kalmár, 
az ötödikből a hatalmas Én, 
a századikból testvér. 
Uram, énnekem adj testvérszemet, 
az melegebben fénylik mindeneknél! 
Hadd nézzek mint testvér az emberekre, 
öreg koldusra, sápadt kisgyerekre! 
Nézzek az egyre és az ezrekre 
úgy mint testvér! 
Uram, adj énnekem testvérszemet! 
Az melegebben fénylik mindeneknél. 
 
Itt minden kézben más lélek lakik. 
Az egyik üt, 
a másik rombol. 
A harmadik is önmagának épít. 
A negyedik simogat, hogy szeressék. 
Uram, énnekem adj testvérkezet, 
az nem azért segít, hogy másnak tessék! 
Hadd legyen testvérkéz az én kezem, 
amelyik segíteni mindig ráér… 
és inkább nem nyúl kincsér’, kis virágér’ 
ha addig bekötözhet egy sebet… 
az érintése balzsamos békesség… 
Uram, adj énnekem testvérkezet! 
Az nem azért segít, hogy másnak tessék. 
 

Túrmezei Erzsébet 
 

 

 
 

 

Közösségben formálódva 
 

„Mi pedig, miközben fedetlen arccal, mint egy tükörben szemlél-
jük az Úr dicsőségét mindnyájan, ugyanarra a képre formálódunk 
át az Úr Lelke által dicsőségről dicsőségre.” (2Kor 3,18) 
 

Hiszem és tapasztalom is, hogy a keresztyén élet közösségben tud 
igazán kibontakozni. Abban az áldásban van részem, hogy több 
olyan házicsoport is van/volt, ahová évekig jártam. Különleges 
módja a házicsoport annak, hogy Isten formáljon bennünket. Én 
úgy tapasztalom, hogy ez más, mint amikor a házasságban, csa-
ládban vagy egy szoros barátságban csiszolódunk. Ez utóbbiak 
néha hasonlóak a faragás vagy élezés általi formálódáshoz, míg a 
házicsoport inkább hasonlít a folyó vagy csepegő víz köveket 
formáló erejéhez. 

A házicsoport nem csupán egy beszélgetőkör, hanem egy lelki 
közösség, ahol van idő meghallgatni egymást, bátorítani egymást 
és imádkozni a másikért. Isten úgy tervezte, hogy ne egyedül jár-
juk a hit útját, hanem támogató és szerető testvérekkel körülvéve. 

Amikor megosztjuk egymással az életünk eseményeit – legye-
nek azok örömteliek vagy nehezek – az mindig egy lehetőség arra, 
hogy meglássuk Isten munkáját a másik életében. Mivel ajándékoz-
ta meg a másikat Isten? Milyen személyiséggel, milyen családdal, 
milyen munkával, milyen barátokkal, milyen anyagi lehetőségek-
kel, stb.? Mik azok, amiben segítségre szorul, elakadt, amikben új 
felismerésekre, vagy fejlődésre lenne szüksége? Egy idő után ezek 
(legalábbis részben) kiderülnek egymásról. És aztán végignézhet-
jük, ahogy Isten szép lassan formálja a másikat az évek során… 

Mindemellett gyakran az, amit a másik átél, rávilágít a saját 
küzdelmeink viszonylagosságára is. Sokszor segít kitartani, ha fel-
ismerjük, hogy nem csak mi küzdünk egy adott területen az éle-
tünkben, pl. a családtagjainkkal való kapcsolatban, vagy épp a 
munkahelyen, netalán az Istennel való kapcsolatunkban. Egymás 
mellett lehetünk a bajban is, amikor a másikat (is) érik kudarcok, 
veszteség vagy gyász. 
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Máskor az segít, hogy a többiek története rávilágít 
olyan területekre, amik eddig vakfoltok voltak önma-
gunkkal kapcsolatban. Például: én miért vállalok fele-
lősséget és mit hárítok a körülményeimre, én mennyire 
vagyok türelmes, mennyire vagyok hosszútűrő, kedves, 
megbocsátó, stb. Nagy segítség lehet az önreflexióhoz 
az, hogy a többiek élete egészen kézzelfogható példát 
mutat és megérthetjük a másik működésének mozgató-
rugóit, a mögöttes értékrendet, a mintákat, akiket követ, 
vagy épp ha elmondja azt, hogy mely igék határozzák 
meg a hozzáállását, gondolatait. Ezek alapján mi is vé-
giggondolhatjuk, hogy mi miért viselkedünk másképp 
hasonló helyzetben.  

Ez persze nem mindig sikerül ilyen gördülékeny, 
már-már idilli módon, sokszor beletelik egy kis időbe, 
többször kell érintenünk egy-egy témát, mire valóban 
megértjük a másikat. De a házicsoportok ereje épp abban 
rejlik, hogy szeretettel és türelemmel fordulunk egymás 

felé. A közösségben megtanuljuk, mit jelent elfogadni a 
másikat, hiszen mindenki különböző háttérből és külön-
böző tapasztalatokkal érkezik és mindenki máshol tart 
egy-egy területén az életének, a Krisztushoz hasonlóvá 
formálódásban. Az elfogadás nem megy saját erőből, 
nem emberi erőfeszítés eredménye, hanem Isten munkája 
bennünk. „Viseljétek el egymást szeretetben.” (Ef 4,2) – 
írja Pál apostol. Amikor türelemmel és irgalommal for-
dulunk egymás felé, Isten jellemét tükrözzük a másiknak. 
Ahogy Isten is sok-sok változásra, belátásra évekig vár 
velünk kapcsolatban, úgy mi is bátran várhatunk mások-
kal kapcsolatban. Közben természetesen imádkozunk. A 
házicsoporton és azon kívül is. A lelki növekedés gyak-
ran nem látványos és nem is azonnali, a 
házicsoportokban azonban tanúi lehetünk annak, hogy Is-
ten hogyan formálja lassan, de biztosan a tagokat. 

Folytassuk!  
Horváth Ádám 

 

TANÍTÁS 
 

Hetvenszer hétszer 
 

Péter Jézustól egy alkalommal azt kérdezte, hogy ha vét-
kezik ellene valaki, hányszor kell megbocsátania. Nagyon 
nagylelkűen a hetes számot említette, ami az ókori zsidó 
világban a teljesség száma volt, egy kerek szám. Még hét-
szer is? Jézus meglepően válaszolt: nem azt mondom, 
hogy hétszer, de még hetvenszer hétszer is. Bocsáss meg 
addig, amíg már nem tartod számon, hogy hányszor bocsá-
tottál meg. Nagyon szeretem ezt a párbeszédet és mélyen 
egyetértek vele, mert hiszem, hogy a bántásoknak és sérté-
seknek, a bántalmazásoknak és sebeknek legtöbbször 
egyetlen gyógyulási módja van: hogy az, aki ellen vétkez-
tek, egyszerűen megbocsát. Megbocsát, még akkor is, ha a 
másik nem változik meg, sőt tovább folytatja az aljas vi-
selkedését velem szemben. Megbocsátani magam miatt 
kell, hogy én szabaddá váljak a másik szennyétől, amivel 
elárasztotta az életemet. Ezzel persze a másik felet is sza-
baddá teszem a haragomtól, és nyitva hagyom számára a 
lehetőséget a változásra, de a megbocsátás nem jelenti azt, 
hogy kebelbarátokká kellene válnunk. A megbocsátás nem 
az elfojtás egy jó kis módszere, amivel a másik még job-
ban meg tud alázni, hanem pont hogy a fájdalom tudatosí-
tása, majd elengedése. Szóval nagyon szeretem Jézusnak a 
megbocsátáshoz való viszonyát. Korrekt és jót tesz az 
egészségnek és még az orrodat is „tiszticcsa”. 

Amivel problémám van, az az, amikor ezt az egész lo-
gikát megfordítják, és az, aki belegázolt a lelkedbe, aki 
megalázott, kihasznált, mostoha módon bánt veled, visz-
szaélt a bizalmaddal, fertőzött talán évekig a gonoszságai-
val, becsapott, elhagyott, megcsalt, lejáratott, talán bán-
talmazott, erőszakos volt veled és érzelmileg manipulált, 
vagy tényleg bármit tett, ami vétek volt ellened – azt 
mondja neked, hogy de neked az a DOLGOD, hogy meg-
bocsáss, mert a Biblia azt mondja, hogy még hetvenszer 
hétszer is meg kell bocsátani. Van ebben valami egészen 
démoni. Olyan, mint amikor az ördög Jézust bibliai ige-
versekkel próbálja rávenni, hogy hódoljon be neki. Vagy 

mint a kígyó Évának, aki nem átallott Isten szavaival is 
visszaélni, és kiforgatni azokat. Velejéig ördögi. Megfor-
dítja. Nézzük csak meg, hogyan is hangzik megfordítva, 
hogy szembesüljünk vele, hogy mennyire is ördögi. 

„akkor odament hozzá Péter és ezt kérdezte: hányszor 
vétkezhetek az én atyámfia ellen, még hétszer is? Mire Jé-
zus ezt válaszolta: nem hogy hétszer, de még hetvenszer 
hétszer is.” 

Vétkezz csak Péter, vétkezzetek csak. Ne nézzétek 
semmibe a másikat, nem kell szeretni, nem kell önfeláldo-
zónak lenni, élj csak vissza mások bizalmával, hiszen te 
úgyis ilyen vagy, nem tehetsz róla, te nem tudsz megvál-
tozni, hát tessék téged elviselni, mások azért vannak, hogy 
vétkezhess ellenünk. Ne problémázz azon, hogy megbánd 
másokkal szemben elkövetett bűneidet és disznóságaidat, 
mert másoknak meg az a dolguk, hogy megbocsássanak 
neked még hetvenszer hétszer is. Csak vétkezz bátran, 
hagyd a csudába a szeretetet meg a megtérést, megszente-
lődést, újjászületést. Nem kell küzdened azért, hogy az 
összeférhetetlen és önző, másokat kihasználó természete-
den változtass. Használj csak ki mindenkit, hiszen nincsen 
egyszerűbb, mint megbocsátani, jól tudod, mert NEKED 
már hétszázszor hétszer is megbocsátottak, és működik. 

Nem szeretem, amikor Isten szavait a feje tetejére állít-
juk, mert abból mindig valami fonák, lényegéből kifordí-
tott üzenet születik, aminek semmi köze Isten eredeti üze-
netéhez. Hetvenszer hétszer is meg kell bocsátanom, és 
nem kell számon tartanom, ha ellenem vétkeztek, mert Is-
ten is ezt teszi velem, DE ez visszafelé nem igaz: nem te-
hetem meg lazán, csak azért, mert én ilyen vagyok, és 
tessenek elviselni, hogy a végtelenségig vétkezek az 
atyámfia ellen. Ne használjuk már legitimációnak Isten 
szavát a saját nehéz természetünk védelmében. 

Köszi. Béke van. Megbocsátok. 
Szikszai Szabolcs 

Forrás: http://www.ujragondolo.hu/hetvenszer-hetszer/ 
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IMAHÁZUNK TÁJÁN 
 

Húsvétváró 
 

A gyerekmisszióban zajló idei húsvéti programot öt 
részre tudnám osztani: előkészületek, gyerekfogadás, 
igei üzenet, pizza, kézműves foglalkozás és játék. A se-
gítők úgy lettek elosztva a csoportokon belül, hogy 
mindenki tudja használni a lelki ajándékait a gyerek-
szolgálatban. Az előkészületi megbeszélésen páran ott 
maradtunk az egyik istentisztelet után ebédelni és átbe-
szélni, hogy mikkel készüljünk erre a napra. Ezen 
Nagyné Évi, Szabó Levente, Szabóné Petra, Uri Imi és 
jómagam vettünk részt. 
Magára a Húsvétváróra sok gyülekezetünkön kívüli 
gyerek jött el, akik már a napközis nyári táborunkon is 
részt vettek. Istennek hála, úgy gondolták, hogy több-
ször is szívesen visszalátogatnak hozzánk, egy különle-
ges program keretein belül is. Az üzenet a már jól is-
mert húsvéti ünnepkör volt, ezzel a résszel Imi készült, 
és a gyerekek figyelmesen hallgatták. Erre az is utalt, 
hogy az üzeneti rész után volt egy olyan játék, ahol csa-
patokra oszlottak, és az egyik csapat tett fel kérdéseket, 
és a másik meg válaszolt ezekre. Ezután leültünk piz-

zázni, ahol vidáman telt az idő, látszott, hogy mindenki 
élvezi az együttlétet. 

Az ebéd után szabadon választhattak, hogy mit sze-
retnének csinálni. A cethal szoba egyik felében társas, 
míg a másikban kézműves foglalkozás zajlott. Egy fél-
gömbbe helyezett mohás keresztet tudtak csinálni, ami 
egy dombon volt, bár erről nem tudok pontosabb leírást 
adni, mert ezen pont nem voltam jelen. Ahol viszont ott 
voltam, az a társas szoba volt, ahova mindig ki-be jár-
káltak a játéktársaink, de cserében, amikor bent voltak, 
akkor nagyon lelkesen vettek részt a foglalkozásban. 
Kint a folyosón még lehetett csocsózni, és egyéb fogla-
latosságokat űzni. A végén észre sem vettük, hogy eltelt 
az idő, és el kell egymástól köszönni. 

A segítők között volt még Baranyainé Juli, Maczkó-
né Adrien, Nagyné Zsuzsa és Uri-Kubinyi Zsófia, de le-
het, hogy nem emlékszem mindenkire. 

A reménységem az, hogy sikerült elvetni igemagokat, 
és a szolgálatunkat Istennek tetsző módon végeztük el. 

Uri Boglárka 
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Húsvét a gyülekezetben 
 

  
 

 
  

 
 

 
 

Fókuszidőszak 
 

Hogyan szeresselek, amikor annyira más vagy, mint én? 
 

   
 

Április 27-én Sonkoly Tamás kezdte meg az új Fókuszidőszakot a Megszentelt utak című igehirdetésével, majd má-
jus 4-én a családon belüli szeretetről Kotán Péter és Kotán Béla osztott meg velünk néhány gondolatot. 
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Házassági évforduló(k) 
 

Az április 27-ei istentiszteletünk kedves és áldott ese-
ménnyel gazdagított bennünket. Gulyás Estilla és Jenő va-
lamint Nagy Zsuzsa és János a gyülekezetben is megemlé-
kezett arról, hogy kerek 50 évvel ezelőtt mondták el a há-
zasságot kötők hűségfogadalmát Isten és emberek előtt. 
Most együtt győződtünk meg arról, hogy ezt Isten segítsé-
gével és egymás iránti hűségükkel meg is tartották. 

A Gulyás házaspárért Ádány Mihály testvér, a Nagy 
házaspárért pedig Kotán Béla lelkipásztor imádkozott. 

Szívből kívánjuk, hogy hűségetek továbbra is legyen 
kitartó, és ezzel az igével köszöntünk benneteket: 
„… egymást tiszta szívből buzgón szeressétek.” (1Pt 1,22) 

Ádány Judit 
 

 

Anyák napja 
 

   
 

„Hát elfeledkezhetik-é az anya gyermekéről, hogy ne könyörüljön méhe fián? És ha elfeledkeznének is 
ezek: én te rólad el nem feledkezem. Ímé, az én markaimba metszettelek fel téged, kőfalaid előttem 
vannak szüntelen.” (Ézs 49, 15–16) 
 

MANNA-TALLÓZÓ 
 

Válogatás az idén húszéves Manna korábbi számaiból – 2013-ból és 2014-ből. 
 

 

Levél a távollévőkhöz 
 

Nem is gondolnánk, hogy sok olyan testvér él e kis ha-
zában, akinek – rajtunk kívül – jelent valamit a Manna. 
Régi árvaházi növendékek és családjaik, illetve azok a 
gyülekezetek is el szokták olvasni, ahol ezek a testvérek 
élnek. És rajtuk kívül még régi budaiak, olyan barátok 
vagy érdeklődők, akik valamelyik gyülekezeti tagon ke-
resztül kapcsolódnak gyülekezetünkhöz. 

Én most ezek közül a kedves testvérek közül azok-
nak üzenek, akik valahol az ország másik felében tény-
leg mannának tekintik a Mannát. 

A nagydorogi gyülekezet nagyon kicsi, csupán öt 
testvérből áll. Közöttük van a Szíjjártó házaspár: Imre 
bácsi, aki árvaházi növendék volt, és felesége, Mariska 

néni. Ez a kicsi gyülekezet sokat nélkülözi az élőszóban 
elhangzó igét, mivel körzeti állomás, és így ritkán jut el 
oda a lelkipásztor. Innen a mi imaházunkból kaptak 
éveken át kazettákat, amelyekről vasárnap hallgatták az 
igehirdetéseket, vagy videofelvételt, amit már meg is 
tudtak nézni. Ha valaki fiatal be tudja nekik állítani, ak-
kor szoktak istentisztelet közvetítést is nézni. 

Március 10-én vasárnap reggel telefonált gondno-
kunknak, Évának Mariska néni, hogy aznap délelőtt az 
lesz náluk az istentisztelet, hogy felolvassák a márciusi 
Mannát. Hát… Először szóhoz sem jutottam a megle-
pődéstől. Ilyen megtiszteltetést és megbecsülést! 
KÖSZÖNJÜK! 
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Hálás a szívem, hogy a jó Atya így megáldotta azok-
nak az odaszánását, akik akárcsak egy betűt is írtak, vagy 
valamilyen írást odaadtak, hogy az bekerüljön bármelyik 
Mannába, mert az a betű és az az írás egy istentisztelet 
része lett! Megáldotta munkánkat, mert testvéreink örö-
mére lett az újság, pedig nem is budaiak, akiknek és 
akikről elsősorban készül ez a lap. Ezzel együtt újra elém 
hozta Istenünk a mi jó dolgunkat, itt Budán. Nálunk egy 
héten háromszor is szól az ige a szószékről, több kisebb 
közösségbe is járhatunk (ifi, mamakör, imacsoport, 
házicsoport), ahol hétről-hétre feltöltekezhetünk Isten 
szava és a másik hite által. Csak el kell vennünk ezeket 
az áldásokat. Míg máshol az jelenti a közösséget Isten-
nel, hogy egy lelki-szellemi tartalmú gyülekezeti újságot 
olvasnak fel istentisztelet gyanánt. 

Kedves Mariska néni, kedves nagydorogiak! Most 
együtt köszönhetjük meg Istennek, hogy van miről írni, 
van mit olvasni, mert közös a hitünk. Sok szeretettel kí-
vánjuk Isten áldását az ottani testvérekre! Kívánjuk, 
hogy Ő erősítse meg a testvérek testét, lelkét és szelle-
mét, hogy igaz legyen ez az ige a nagydorogi testvéri-
ségre is: 

„Hogy megítélhessétek, hogy mi a rossz és mi a jó; 
hogy legyetek tiszták és botlás nélkül valók a Krisztus-
nak napjára” (Fil 1,10) 

Őszinte testvéri szeretettel: 
Ádány Judit és a bizonyságtevő budaiak 

2013. húsvét 

 

 

Kedves szüleimről 
 

1958. november 8-án születtem Szé-
kesfehérváron. Születésem után Ká-
polnásnyékre mentünk lakni. Gyerek-
koromat ott éltem szüleimmel. édes-
apámmal, Hajgató Zoltánnal, édes-
anyámmal, Benkő Valériával és testvé-
reimmel. Volt egy bátyám, akit Zol-
tánnak hívtak, de ő két éves korában 

megbetegedett, és az Úr magához szólította. Szüleim 
elkeseredtek, de az Úrban megnyugvást találtak. Nővé-
reim: Valéria, aki Zoltán után született, majd Erzsébet. 
Én születtem negyediknek, majd húgom, Katalin. 

Bátyám halála után négyen maradtunk testvérek. 
Gyerekkori éveim csodálatosak voltak. Édesapám a 
vasútnál dolgozott, és otthon cipész volt. Édesanyám 
háztartásbeli volt. Édesapám anyukájával együtt lak-
tunk. Édesapám, amikor otthon cipészkedett, velünk 
sokat foglalkozott. Énekeltetett és bibliai történeteket 
mondott, és mi nagyon szerettük hallgatni a testvére-
immel együtt. Sokat énekeltünk, sokat imádkoztunk. 
Édesapám nagyon jól tudott énekelni, testvéreim is ze-
nélni, amikor vendég jött, vagy rokonok, mindig éne-
keltünk és zenéltünk. Kápolnásnyéken laktunk, az ima-
ház Velencén volt. Az első baptista alapító a nagyapám, 
Benkő Mihály volt. Hadifogságban megtért, és amikor 
hazajött, ő lett az első hívő Velencén. Régen nem volt 
még imaház, akkor házaknál jöttek össze, így a nagy-
szüleimnél is. 

Anyai nagyanyám időskorában megbetegedett, az Úr 
magához szólította 1966-ban. Nagyapám egyedül ma-
radt a házban. Édesanyámnak két testvére volt, Ferenc 
családot alapított és Neszmélyre költözött, ők is hívők. 
Erzsébet nővére Horpácsi Tivadarnak lett a felesége, aki 
szintén a hadifogságban tért meg, kilenc évet volt ott. 

Ők is hívők voltak, nagypapámat magukhoz vették, 
hogy ne legyen egyedül a házban. Én kijártam az álta-
lánosban a második osztályt, és hozzájuk mentem Ve-
lencére. Édes szüleim és testvéreim utána jöttek Velen-
cére, a nagyapa házába, mert a Kápolnásnyékit eladtuk. 
Gyerekként nagyon sokat szolgáltunk, nagyon szeret-
tem a vasárnapi iskolát, sokat tanultam ott. 

Édesanyám újra gyermeket várt 1970-ben, a kórház-
ban megszületett a másik húgom, Csilla. De három hét 
múlva a szülés után anyukám tüdőembóliát kapott, és az 
Úr fiatalon, negyvenegy évesen magához szólította. 
Édesapám negyvenkét évesen özvegy maradt öt gyer-
mekkel. Édesanyám nővére, Erzsébet és a férje a teme-
tés után a kórházból a húgomat, Csillát magához vette. 
1971-ben örökbe fogadtak engem és Csillát is, mert ne-
kik nem lehetett gyerekük, de ők is hívők voltak. Ők 
lettek a szüleink, akik szintén sokat szolgáltak a gyüle-
kezetben, és mi ezt láttuk tőlük. 

Édesapám 1972-ben újra házasságot kötött, s ott szü-
letett még két testvérem. Édesapám amikor cipész volt, 
sok embernek tehetett bizonyságot, voltak, akik meg-
várták, míg megcsinálja a cipőjüket, és addig szólt Isten 
igéje. Aki odament, az nem mehetett el úgy, hogy ne 
hallja az Úr igéjét. Voltak, akik elfogadták, voltak, akik 
nem. De mindig hívogatta az imaházba az embereket. 

Testvéreimnek mindnek lett családja, gyermekei. Mi 
1989-ben költöztünk fel Budapestre, és 1997-ben jöt-
tünk a Budai Gyülekezetbe, itt szolgáltunk. Majd Csilla 
húgom a családjával visszaköltözött Velencére. 

Szüleim idős korukban megbetegedtek, és mindkettőt 
ugyanabban az évben, 2009-ben szólította haza az Úr. 

Horpácsi Éva – 2013. május 

 
 

„Hálát adunk az Istennek mindenkor mindnyájatokért, emlékezvén rólatok a mi imádságainkban; Szünte-
lenül emlegetve a ti hitetek munkáját, és a ti szeretetetek fáradozását, és a mi Urunk Jézus Krisztus felől 
való reménységeteknek állhatatosságát, az Isten előtt, a mi Atyánk előtt.” (1Thessz 1, 2–3) 
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Házanként tanítani 
 

2013-ban éves programként indult útjára az Alkalmazás éve sorozat. Ehhez kapcsolódva újultak meg a régebbi 
és jöttek létre új házicsoportok. Az induló hathetes időszakról áll itt néhány beszámoló. 

Kálmánné Erzsike: 

A házi, illetve imacsoportunkkal kapcsolatban szeretném megosztani, hogy mi és miért jó nekem. 
ERŐFORRÁS! Szabadság van. Mindenki úgy énekel és dicsőíti az Urat, ahogy akarja. (felemelt kézzel, állva, ülve, 
tapssal, tánccal stb.) Nincs kritika, megszólás, teljes az ELFOGADÁS. Ha valakinek a Bibliából valami nem vilá-
gos, nem érthető, akkor azt megbeszéljük. Családi, személyes napi gondok, problémák feltárása. Ezek és egyéb lel-
ki problémák, esetleg anyagi problémák megoldása. Egymásért és másokért való imádkozás. (pl. gyógyulásért is) 

Talán ezzel kellett volna kezdenem: a Szentlélek vezetése! Imameghallgatások csodái. TITOKTARTÁS! És az 
együttétkezés öröme. Biztos van több is, de most ezek jutottak eszembe. 
 

Magyar Bernadett: 

Nagy öröm volt a szívemben, amikor a házicsoportok indulását meghirdették a gyülekezetben. Már régóta szeret-
tem volna egy olyan alkalmon részt venni, ahol pásztorolnak minket-engem-egymást. Ahol épülünk és gyógyulunk, 
békességben és őszinte légkörben tölthetjük az időt. 1-2 órára letehetem a terheimet az Úr elé. Onnan már nem 
egyedül veszem vissza, de én sem csak a sajátomat veszem fel. 

Már egymás meghallgatása is segített abban, hogy a bezárt gondolataimból kilépjek. A hangos imádságok sok-
félesége is gazdagította az alkalmakat és emelte fel a tekintetemet Mennyei Uram felé.  Amikor énekeltünk Is-
tennek, örömünk és dicséretünk volt a dallamban és a szavainkban is. 

Az igazsághoz hozzátartozik, hogy áldozatokat is kellett hoznunk az alkalmakért. Az időmből, odafigyelésem-
ből adhattam és gyakorolhattam, hogyan alkalmazkodjak másokhoz egy csoportban. Az előítéleteimet is Istennek 
kellett adnom, és átéltem, hogy az „Úgysem értenének meg!” hogyan változott át, „Nahát, tényleg megértik.”-re. 
Azt érzem, hogy amit a Krisztus testében – az egyházban szeretnék kapni, de vasárnap délelőtt nincs rá mód és idő, 
annak egy részét volt lehetőségem átélni a házicsoportban. És ezt nagyon köszönöm!  
 

Zsigovicsné Éva: 
 

Jelentkezés: Nem iratkoztam fel, de Sonkoly Ági olyan lelkesen számolt be az élményeiről, hogy a 4. héten csatla-
koztam a csoporthoz. Vonzó volt az egyezség, amit a többiek az első alkalommal kötöttek, hogy nincs kritizálás, 
negatív véleménynyilvánítás, igyekeznek bibliai építő módon hozzáállni a témákhoz, egymáshoz. 

Elvárni, adni, kapni: Feltételeztem az őszinteséget és nyitottságot, a magam részéről is ezt tudtam adni, de min-
denki törekedett erre. 

Témák: A beszélgetések alapgondolatai az előző vasárnap délelőtti főcímből eredtek, de ennél sokkal több témát 
is érintettünk, melyek menet közben merültek fel. 

Haszon: – Baráti légkörű beszélgetés. – Konkrét imatéma egy hétre. – Felszínességtől mentes imádságok. – 
Egy-egy téma másként látása a különböző vélemények megismerése révén, ezáltal a berögzült szokásaimtól felsza-
badulhatok. – A kegyesség becsapós látszatát kikerülve provokatív kérdésekre való válaszadás késztetése. A kérdé-
sekért köszönet a csoportvezetőnek, Misinek!! Tanulságos volt rájönnöm, hogy mindenről kell véleményemnek 
lenni, még ha kellemetlen is a téma (pl.: lábmosás gyakorlata, homoszexuálisokhoz való hozzáállás, vitatkozás 
szükségessége, stb.). Vagy mellette állok, vagy ellene vagyok, vagy be kell ismernem, hogy bizonyos problémakö-
rökben bizonytalan vagyok. – És el ne felejtsem! A finom sütemények, amiket hétről-hétre kaptunk a házigazdák-
tól! Példamutató volt a vendégvárásuk. A részletekben látható és ízlelhető volt az irántunk való tiszteletük.  Kö-
szönjük! 

Meglepetések: – Elfogadás. Nem kellett kakukktojásnak éreznem magam, mert eltér a véleményem a másikétól. 
– Képesek voltunk sokkal nyitottabbak lenni egymás iránt, mint az imaházban. – Kevés volt a 2 óra! Nem jutottunk 
a kérdések végére, mert az idő miatt be kellett fejezni az alkalmat. – Heti imatémámmá vált valaki, akinek a nevét 
húztam. – „Gyors” imameghallgatások. 

Tanulság: – A szorosabb kapcsolattartás révén elszámoltathatóbbá váltam, és ez jó irányba ösztönzött. – Fele-
lősségteljesebb magatartást kíván, de ez nem teher, hanem fejlődésre való kihívás. – Ha megosztom a mindennapja-
im részleteit, imatársakat kapok. Mások bizonyságtételén keresztül folyamatosan épülök, és az enyémre is szükség 
van. – Egyéni fejlődésem érdeke, hogy nyitott legyek mások gondolkodásmódjára, látására figyelni, így megakadá-
lyozhatom, hogy a saját gondolataim bezárt világának legyek a foglya. 

Gyülekezeti haszon: – Erősíti a gyülekezeti közösséget. – Mélyebb testvéri kapcsolatok alakulnak ki. – Intenzí-
vebbé válik a csoportos imaélet. Jó volna folytatni! 

2013. július-augusztus 
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Tizenöt éves a Mamakör 
 

A legutóbbi Mamakörön meglepetés várt minket, amire 
igazán egyikünk sem számított. Ádány Judit testvér-
nőnk meglepett minket egy tortával, amin gyertya is 
díszlett. Nagyot néztünk. Judit nevetett, és mondta, 
hogy ezen az őszön lett 15 éves a Mamakör. 

Nagyon örültünk a meglepe-
tésnek, és a figyelemnek egya-
ránt. Visszaemlékeztünk az első 
igére, ami akkor elhangzott: „És 
lesz ama napon, hogy elhívom 
szolgámat, Eliákimot, a Hilkiás 
fiát, S felöltöztetem őt öltözeted-
be, és öveddel megerősítem, és 
uralmadat kezébe adom, és ő lesz 
atyjok Jeruzsálem lakosainak és 
a Júda házának; S az ő vállára 
adom a Dávid házának kulcsát, 
és a mit megnyit, senki be nem zárja, és a mit bezár, 
nem nyitja meg senki; S beverem őt, mint szeget erős 
helyre, és lészen dicsőséges székül az ő atyja házának; 
S reá függesztik atyja házának minden dicsőségét: fia-
kat és unokákat, minden kicsiny edényt, a csészeedé-
nyektől a tömlőknek minden edényeiig. Ama napon, azt 
mondja a seregeknek Ura, kiesik a szeg, mely erős hely-
re veretett, és levágatik és leesik és összetörik a teher, 
mely rajta volt, mert az Úr mondá.” (Ézs 22:20–24) 

Hű „adminisztrátorunknak” köszönhetően minden 
alkalom igéi, témái fel vannak jegyezve emlékeztetőül, 
az imatémákkal együtt. Jó volt visszaidézni az elmúlt 
15 év imatémáit, hálaadásait. Visszagondoltunk testvé-
reinkre, akik jártak, de már máshol, más gyülekezetek-
ben élik az életüket, és örültünk annak, hogy sokan va-

gyunk, akik 15 éve rendszeresen összejövünk, és együtt 
vagyunk az Úrral, és egymással. 

Visszagondoltunk a gyermekeink születésére, a sok 
aggodalomra, és örömteli eseményekre, többünknek 
azóta unokái születtek, vagy felnövőben vannak a 

gyermekei. Mindig örülünk, ha új 
anyuka, vagy kismama csatlako-
zik a csoporthoz, Istennek hála 
mindig vannak, akik gyermekál-
dás elé néznek, vagy mint gyakor-
ló édesanyák csatlakoznak a cso-
porthoz. A Mamakör különleges-
sége, hogy nagymamák és váran-
dós édesanyák egyaránt jelen 
vannak, és az őszinte légkör, 
egymás hordozása megtapasztalá-
saink szerint nem korfüggő. Igaz, 

kezdetben gyakorló édesanyák köre volt, de mivel eny-
nyi idő elteltével is együtt maradtunk, figyelünk egy-
másra, hordozzuk egymás terheit, örülünk egymás áldá-
sainak, sokan együtt maradtunk annak ellenére, hogy 
nagymamák lettünk idő közben. 

Élvezzük a fiatalok lendületét és a tapasztalt szülők 
bölcsességét. Jó együtt lenni. Jó, hogy a lépcsőházi ta-
lálkozások nem egyszerű köszöntéssé alakultak, hanem 
igazi érdeklődő: Hogy vagy, testvérnő? kapcsolattá vál-
toztak, ahol ismerjük és szeretjük egymást. Hiszem, 
hogy Isten kegyelméből sokáig lehetünk együtt Isten 
igéje mellett, és imádkozhatunk együtt, egymásért. 

Ezúton is várjuk szeretettel a gyülekezetbe járó édes-
anyákat, ismerjenek meg minket, mindenkinek örülünk, 
mindenkit szeretettel várunk! 

Sonkolyné Ági – 2013. november 
 

 

Hétköznapi hálaadás 
 

Az elmúlt egy évben nagyon megvál-
tozott az életünk: kibővült a csalá-
dunk kisfiunkkal, Balázzsal. Azt hi-
szem, az ő születése minden Hála-
adónapkor eszünkbe fog jutni, hiszen 
október végén érkezett közénk. Nem 
is akárhogyan! „Isten megmentette az 
életét, mielőtt még megszületett vol-
na” – hangzott el a mondat akkor, 
amikor a gyülekezetnek bejelentették 
születését. És valóban így történt. Há-
lásak vagyunk azért, hogy Isten a kezében tartotta a hely-
zetet: az apró döntések, időzítések biztosították azt, hogy 
Balázs egészséges maradt, pedig már nem volt ideális 
neki odabent. Nem károsodott és időben megszülethetett 
egy S.O.S császármetszéssel! Isten jelenlétét, körülmé-
nyeket formáló kezét éreztük akkor és azóta is. 

Megszületése változást hozott a 
kettőnk kapcsolatába, az élethez való 
hozzáállásunkba, a fontossági sor-
rendbe, és legfőképp a mindennapja-
inkba. Furcsa élethelyzet az első 
gyermekkel otthon levő édesanyáké. 
Hasonló cipőben járó barátaimmal 
beszélgetve úgy tűnik, azonos ta-
pasztalataink vannak arról, hogy lel-
kileg hogy hat ez a nagy változás: 
kikerülni a munka világából, és bele-

csöppenni az édes, apró örömökkel teljes (a legújabb: 
Balázs mondja, hogy „ppa”, vagyis „apa”  ), de azért 
nagyon monoton otthoni, anya-baba világba. 

Valahogy hirtelen kevesebb az inger… Mintha lelki-
leg is egy pusztaság lenne. Sok kisebb és nagyobb kő-
vel, amin át kell bukdácsolni, és szép apró mezei virá-
gokkal, de mégiscsak egy síkság. Van, hogy azon ka-
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pom magam, hogy nem imádkoztam napok óta… Visz-
szagondolok, és rájövök: valóban nem – legalábbis nem 
úgy, mint korábban, a mindennapos munkahelyi „hely-
zetek” közben, hanem inkább a nehéz helyzetek sóhaja-
ival, vagy hálával telve, Isten jelenlétét és áldásait ta-
pasztalva nap mint nap. 

Hiszen ki más lenne, aki egészséget ad? Ki az, aki-
nek hálát adhatunk az ételért? És az apró csodák: mikor 
végre megnyugszik az (egyébként ritkán) nyűgös baba, 
vagy végigaludhatjuk az éjszakát, vagy láthatjuk, ahogy 
egyre több dolgot megtanul Balázs… Csak rajtunk áll, 
hogy nem lesz-e minden nap Hálaadónap! 

Hunyadyné Gulyás Kinga – 2013. október 
 

 

„Ha nem hisztek, bizony meg nem maradtok.„ (Ézs 7,9/b) 
 

Hálás vagyok az Istennek hogy ezt az igét már 18 éves 
koromban megértettem, és ingyen kegyelemből, érdem-
telenül megkaptam az Istenbe vetett hitet. A továbbiak-
ban arról teszek bizonyságot, hogy ezt a hitet hogyan 
kaptam meg, és hogy az évtizedek alatt milyen változást 
eredményezett az életemben. 

Akkoriban két utcasaroknyira laktunk az imaháztól 
Újpesten. Édesanyám járt a gyülekezetbe, engem is hí-
vott, többször is bizonyságot tett nekem, de én ellenkez-
tem, vitatkoztam vele, maradinak tartottam és nem 
mentem. Egy vasárnap, miután édesanyám elment az Is-
tentiszteletre, később, ahogy otthon kinéztem az abla-
kon, láttam, hogy nagyon beborult. Úgy döntöttem, 
hogy elviszem neki az esernyőt, hogy ne ázzon meg. Az 
imaházba nem akartam bemenni, ezért megálltam a be-
járatnál, ott akartam megvárni. Akkor érkezett egy férfi, 
később megtudtam, hogy az egyik presbiter testvér. (Jól 
elkésett, bizonyára nem véletlenül!) Mondta, hogy be 
lehet jönni. Nem akartam ellenkezni vele, bementem és 
leültem a leghátsó padba.  Miről szólt az igehirdetés, 
nem tudom, nem is figyeltem, nem érdekelt. Az isten-
tisztelet végén viszont megdöbbentem, hogy a (leendő) 
testvérek ismeretlenül is kedvesen, nem tolakodóan be-
szélgettek velem, megéreztem az önzetlen szeretetüket. 
Hívtak, hogy jöjjek máskor is. 

A következő vasárnap már én szóltam édesanyám-
nak, hogy megyek vele. Figyeltem az igehirdetésekre, 
de sok mindent még nem értettem. Később odajött hoz-
zám az ifjúsági vezető, id. Kulcsár Tibor testvér, be-
szélgetett velem és meghívott az ifjúsági összejövete-
lekre. Ott összebarátkoztam a fiatalokkal, láttam, hogy 
komolyan tanulmányozzák a Bibliát, és az ige szerint 
szeretnének élni. 
„Azért a hit hallásból van, a hallás pedig Isten igéje ál-
tal.” (Rm 10,17) Én is elkezdtem tanulmányozni az 
igét. Rádöbbentem, hogy annak ellenére, hogy „cégé-
res” bűnöket nem követtem el, mégis az Ige fényében 
milyen bűnös vagyok. Ellenszegültem Istennek, irigy-
ség, indulatosság, önzés, hazugság stb. volt bennem 
Rám nehezedtek a bűneim, kértem Istent, hogy bocsás-
sa meg, és ekkor segítséget kaptam. Az Úr Jézus a se-
gítségemre jött, meghalt értem is, és a feltámadásával 
megmutatta az utat számomra: örök életem lesz. Ez 
nagy örömmel töltött el. 

Eldöntöttem, hogy ezentúl a gondolkozásomat, ér-
tékítéletemet nem a világhoz, hanem Isten igéjéhez fo-

gom szabni. Kértem a tagfelvételemet a gyülekezetbe, 
és a bemerítésemet. A gyülekezetbe tartozást fontosnak 
tartottam, hiszen, mint később megtapasztaltam, Isten 
nagyon sok áldást adott a közösségen keresztül. Azon-
ban az is világossá vált számomra, hogy nekem is töre-
kednem kell arra, hogy a cselekedeteim is összhangban 
legyenek az Úr Jézus tanításával. Hamar beláttam, hogy 
ez a saját erőmből nem megy, csak a Szentlélek ereje 
által. Harcolni kell a kísértésekkel. Időnként Isten is 
megenged próbákat az életemben. 

Az elmúlt évtizedek során a hitéletemben változáson 
mentem át. Először is megszilárdult a hitem Istenben. 
Problémáimat Isten elé tártam, hogy segítsen. Mindig 
meghallgatta az imáimat, segített. Amikor nem úgy ala-
kult, ahogy én gondoltam, Isten beláttatta velem, jó 
hogy nem teljesítette a kérésemet, mert az nem szolgál-
ta volna a javamat. 

A hitetlen emberek ilyenkor azt mondják, hogy jó-
kor voltam jó helyen vagy mázlim volt. Én viszont tud-
tam, miután már előre imádkoztam érte, hogy Isten 
pontosan a megfelelő időben nem előbb, nem később 
válaszolt az imámra. Ezek a hitbizonyosságok azt 
eredményezték, hogy most már nem egy ismeretlen tá-
voli személynek érzem Istent, hanem Jézus Krisztus és 
az Ő Szentlelke által közeli személynek, akiben élek. 
Tudom, hogy semmi sem történik velem Isten akarata 
és tudta nélkül. Tudom magasztalni, és dicsőíteni is Is-
tent, habár a kéréseim többségben vannak. A kísérté-
sekben keményen kell harcolni, többször vereséget 
szenvedtem, de, hála legyen Istennek, felemelt és meg-
gyógyított. 

Utóbbi időben a személyes bizonyságtétel fontossá-
gát helyezte a szívemre Úr. Nagyon sok lehetőség adó-
dik a bizonyságtételre a házunkban, buszon, villamo-
son, utcán. Sajnálom, hogy eddig sok lehetőséget elmu-
lasztottam. 

Bizonyságtételemet a következő igével fejezem be: 
„Annakokáért mi is, kiket a bizonyságoknak ily nagy 
fellege vesz körül, félretéve minden akadályt és a meg-
környékező bűnt, kitartással fussuk meg az előttünk levő 
küzdőtért. Nézvén a hitnek fejedelmére és bevégezőjére 
Jézusra, aki az előtte levő öröm helyett, megvetve a 
gyalázatot, keresztet szenvedett, s az Isten királyi széké-
nek jobbjára ült.” (Zsid 12,1–2) 

Kiskőrösi József 2013. december 
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Kétféle szeretet 
 

Az egyik vasárnap délelőtti istentisztelet-
re kértek fel bizonyságot tenni a szeretet-
ről. Azt gondoltam, de jó kis téma ez: 
szeressük egymást gyerekek és akkor jó 
baptisták vagyunk. De ahogy belegondol-
tam, rájöttem, milyen szerteágazó terület 
ez. És milyen nehéz. Mert gyakran nehéz 

szeretni. És nehéz jól szeretni. 
Nemrég az imaórai csoportomban a szeretetről volt 

szó, s amikor a szeretet himnuszát idéztem, sokan 
mondták, persze, ezt tudjuk kívülről. Magamnak azt a 
kérdést tettem fel: és én ismerem-e kívülről? De főleg: 
ismerem-e belülről? Lehangoló volt a válasz. 

A mi Urunk nagy terhet tett ránk a szeretet paran-
csával. De az Úr végtelen bölcsessége és irántunk való 
végtelen szeretete és elnéző megértése hatalmas segít-
ség, amikor a Példabeszédekben azt olvassuk: „Elfedi 
bűneit, ki keresi a szeretetet.” Keresi a szeretetet. És 
nagyon hasonlót mond Péter is: „Mindenek előtt pedig 
legyetek hajlandók az egymás iránti szeretetre; mert a 
szeretet sok vétket elfedez.” (1Pt 4,8) 

Van, amikor könnyű szeretetet adni. Jókedvű vagyok, 
sikereim vannak a munkában, felvették a gyereket egy jó 
munkahelyre vagy iskolába. És kedves nekünk a feleba-
rátunk. De mi van, amikor pont a fordítottja van? Ha ki-
derül: beteg vagyok, elbocsátottak a munkahelyemről. És 
nem szimpatikus egyáltalán a felebarátunk. Bizony, ek-
kor már sokkal nehezebb szeretetet adni. 

Vagy itt van gyerekünk, életünk párja, szívbéli bará-
tunk. Őket szívből szeretjük. Persze, aki nevelt gyere-
ket, az tudja, hogy ez a szívbéli szeretet milyen zsugo-
rodáson megy keresztül egy különösen fárasztó, bosz-
szantó vagy felkavaró nap végén, amikor a gyerek csak 
nem azt akarja csinálni, amire kérem, vagy amit elvárok 
tőle. És van, amikor bánt a barátom viselkedése. Milyen 
nehéz szeretetet adni! Várjuk, hogy jöjjön már, adjon 
nékünk az Úr, s mi magunk is igyekszünk a szívből jö-
vő szeretetet felidézni, előállítani. 

De kamaszgyermeket hányan neveltetek? Hát ott 
néha a hosszan tűrésnek is vége szakad! Azt mondják, a 
neurózis örökletes, néha eszembe jut: na ja, én is a ka-
masz gyerekeimtől kaptam. 

És azon is elgondolkodtam: hányféle szeretetről is 
van szó a Bibliában? Legelső számomra az Atya szere-
tete irántunk. És itt van Jézus iránti szeretete. De elgon-
dolkodtató: ha annyira szerette, akkor hogy tudta felál-
dozni miértünk, akik képességek, adottságok, szívbéli 
jóindulatoknak olyannyira híjával vagyunk? Akik olyan 
keveset tesznek azért, hogy kiváltsák az Atya szeretetét. 
Azt gondolom, hogy azért tette értünk az Atya mindezt, 
mert ott volt a tudatosság, a szándék és megvalósult tö-

rekvés: a világ bűneinek elhordozása, a kegyelem vég-
telen ajándéka. 

Ezért gondolom, hogy a szeretet nem feltétlen csak 
szívből jöhet. Az én nomenklatúrám szerint van a kivál-
tott szeretet és a ki nem váltott szeretet. Mert a tanítás 
szerint nékem szeretni kell. Személyválogatás nélkül, 
mint tette Jézus, amikor köztünk járt. Szerette a bélpok-
lost, a hidegrázóst, a gonosztól megszállottat. Nekem 
meg szeretnem kell a szomszédot, meg a rosszarcút, meg 
a bűnösöket. Azokat is, akik betörtek a lakásomba évek-
kel ezelőtt. Ez nekem, Testvérek, nem megy könnyen. 

Ha meg Jézusra nézek, azt látom, hogy Jézus szeret-
te Atyját, a mi Mindenhatónkat, szerette Jánost külö-
nösképp, ahogy ezt tudjuk, nyilván szerette a tanítvá-
nyokat, pedig ismerte hibáikat, gyengeségeiket is, lásd 
Péter vagy Júdás esetét. De nyilván nem ugyanúgy. És 
szerette a bűnösöket, szerette a sok visszataszító külsejű 
koldust és beteget. Nyilván nem ugyanúgy. De: adott 
nekik megértést (ami nem elfogadás), adott nekik tiszte-
letet és adott nekik segítséget, támaszt, gyógyulást. És 
az helyeződött a szívemre, hogy van a szívből szeretés 
(ez a könnyebbik), és van a tudatos, hitem táplálta sze-
retés. Amikor nem váltja ki semmi a szeretetemet. Én 
ilyenkor a szeretetet a tisztelettel és segíteni akarással, a 
megértéssel tudom adni. Én nem tudok mindenkit 
ugyanazzal a lánggal szeretni. De keresem a szeretetet. 

Talán nem tudják a Testvérek, hogy én egy olyan 
Alapítványt vezetek, ahol középsúlyos és súlyos lelki 
betegségekben szenvedőket gyógyítunk, gondozunk, 
rehabilitálunk, akik zömében a VIII. kerületből jönnek, 
ott laknak, ha van nekik hol. Megjegyzem, közöttük sok 
komoly hívő ember van. Megvallom, én nem tudom 
mindegyik gondozottunkat szívből szeretni. De tudok 
tiszteletet adni, tudom segíteni őket, támasz tudok lenni 
nehéz életükben, megértem helyzetüket, átérzem hely-
zetüket. Keresem a szeretetet. Persze, nemegyszer elbu-
kom. Igen. De tanulok, felállok és újraindulok. Mint ta-
lán mások is. Nehéz szeretni, de nehéz jól szeretni! 

Nagy segítséget adott a Jóisten nékem, amikor rájöt-
tem, hogy a szeretetet adni lehet hát tudatosan is: tiszte-
lettel, segítséggel, megértéssel. Hitemből. Az Atya által 
megparancsolt kötelességből. Az Atya iránti szeretet-
ből. Keressük hát a szeretetet, ennyire telik tőlünk. De 
amire telik, azt tegyük meg. Tisztelettel, támogatással, 
megértéssel. Fogjuk meg a kezünkért nyúló kezet, néz-
zünk a szempárba, mely keresi a tekintetünket. Ne le-
gyünk restek meghallgatni a bajba jutottat. Keressük a 
módját, hogy szeretni tudjunk. Az Úr legyen segítsé-
günkre ebben is. Ámen. 

Kristóf Róbert – 2014. május-június 

 
 

„Aki igaznak mondja a bűnöst, és aki bűnösnek mondja az igazat: mindkettőjüket egyaránt utálja az Úr. 
Mire jó a pénz az ostoba kezében? Vehet-e bölcsességet, akinek nincs esze? Mindig szeret a barát, de 
testvérré a nyomorúságban válik.” (Péld 17,15–17) 
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Az Úr csodásan működik 
 

Néhány évvel ezelőtt, amikor írtam a 
Mannába, úgy éreztem, hogy a próbáknak 
még nincs vége – sőt, a neheze még hátra 
van. Jó néhány évtizede annak, hogy idő-
sebb Tóth testvér mondta: a sátán nem 
szenved végelgyengülésben. Ez az életünk-
re tekintve beigazolódott. 

Ahogy családunkban az Úr Lelke egyre jobban munkál-
kodott, úgy a sátán is igyekezett a rombolást végezni. Nehéz 
helyzetbe kerültünk. Imádkoztunk, hittünk, de elfáradtunk a 
harcban. Két törékeny nő sokféle gonddal, bajjal, nem láttuk 
az alagút végét. De Istenünk olyan csodásan működik, hogy 
legnehezebb helyzetünkben is küldött segítséget! A Kulcsár 
testvér által hirdetett igei sorozat, a Nehémiás próféta által 
írt fejezetek új hitet, új erőt adtak nekünk. De nemcsak ne-
künk, hanem Benjáminnak is, a visszajelzések ezt igazolják. 

Jó párhuzamot vonni Nehémiás próféta és a jók mellett, 
a még jobbak odaszánását illetően, legyen az lelki vagy fi-
zikai munka. Zsigovicsné Éva kedves testvérnőnknek adott 
látó szemet az Úr, felfigyelt ránk és felmérte az élethelyze-
tünket, és férjével kijöttek hozzánk, új otthonunkba. Miután 
látták, hogy milyen fontos teendők vannak nálunk, csele-

kedtek és megerősítették kezüket a jóra. És Nagy Jánossal 
és Zsuzsa testvéreimmel együtt (aki jól ismerte és tudta az 
efféle kerti munkák minden csínját-bínját) eljöttek hozzánk, 
és közös erővel elvégezték a szükséges munkát. Csatlako-
zott hozzájuk Jenei Péter testvér is. 

Hála legyen a mi Urunknak azért, hogy ezeknek a ked-
ves testvéreknek a szívére helyezte az őrállói szolgálatot! 
Hála és köszönet Kiss Pál testvéréknek, akik szintén sokat 
segítettek. Köszönet illeti az imádkozó csoportokban részt 
vevő testvéreket is, akik imádkoznak és tusakodnak az Úr 
előtt értünk, és mellénk állnak. Sírva olvastuk Benjámin 
levelét, amiben azt írja, hogy köszöni egyik testvérnőnk-
nek a 27. zsoltár igéit. Minden reggel ezzel ébred, és sok 
erőt kap általa. 

Köszönet és hála tölti el a szívemet az Úr iránt az egész 
gyülekezetért, Ádány Mihály testvérért, a sok-sok lelki tá-
mogatásért. És Kulcsár testvérért is, aki által az Úr igéje 
hirdettetik, és az Ige végzi a maga munkáját. Imádkozzunk 
azért, hogy jó talajba hulljon, és sok gyümölcsöt teremjen 
Istenünk dicsőségére! 

Balázs Tivadarné Erzsike – 2014. szeptember 
 

 

Rend és szeretet 
 

Édesapám és édesanyám mindketten a régi árvaházi gyülekezetbe jártak, ott ismerkedtek meg, majd háza-
sodtak össze. A régi árvaház mögött lévő egyik ház földszinti lakásában laktak. Én, egy szem gyermekükként 
ide születtem, itt nőttem föl, itt tértem meg és lettem a gyülekezet tagja, ide nősültem, és ide születtek a gye-
rekeim. A sok szép emlékből most az ötvenes-hatvanas évek néhány pillanatát idézem fel. 
 

A háború utáni években a cukor, a cso-
koládé hiánycikk volt. Az idősebb testvé-
rek a gyülekezetbe járó gyerekek iránti 
szeretetüket azzal fejezték ki, hogy az is-
tentisztelet után édességet, gyümölcsöt 
adtak nekik. Ez a fajta kedveskedés ben-
nünk, gyerekekben a gyülekezethez való 

kötődést erősítette. Én is többször kaptam cukorkát. Egy-
szer egy idős néni egy szép zöld fügével kedveskedett ne-
kem, ami végül is nagy csalódást okozott. Én azt hittem 
körte, és amikor jóízűen beleharaptam, nagy meglepeté-
semre egy ismeretlen, idegen ízt éreztem. 

Szakács bácsi nagy hangsúlyt fektetett az Úr iránti 
tisztelet kinyilvánítására. Fegyelmezett viselkedést igé-
nyelt nemcsak önmagától, hanem a gyülekezettől is. Az 
alkalmak pontosan kezdődtek, a késés tiszteletlenség 
volt. A nagyobb gyerekek az első és a második sorban 
ültek, a kisebbek a szüleik mellett. Beszélgetni, hangos-
kodni, ki-bejárkálni nem lehetett. Mégsem volt „unal-
mas” az istentisztelet a gyerekek számára sem, akik fo-
kozatosan, szülői segítséggel megszokták a „jó rendet”. 
Lehetett „úrvacsorásdit” játszani a padok között, rajzolni, 
nézegetni az énekeskönyvet, és a Bibliában lévő képeket, 
térképet. Nagy megszégyenítés volt, ha egy gyereket a 
hangoskodása miatt ki kellett vinni a teremből. 

Mi, gyerekek szerettünk a gyülekezetbe járni. Külö-
nösen a zártórák ideje alatt (tanácskozási óra) éreztük jól 

magunkat, amikor a kisteremben játszhattunk, nyaggat-
tuk a harmóniumot, a hangszereket (mandolin, nagybő-
gő), és annak örültünk, ha a zártóra sokáig tartott. 

Az ötvenes években hétköznap külön ifjúsági óra 
nem volt. Csak a hatóságnak bejelentett istentiszteleten 
lehetett az imaházban közösségi alkalmakat tartani. Így 
aztán az istentisztelet imaórával kezdődött. Egy közös 
ének után folytatódott az igehirdetéssel, és egy rövid 
szünet után befejeződött a vasárnapiskolával. Kisebb 
csoportokban történtek a foglalkozások: óvodás kortól 
16 éves korig bezárólag. Témája általában az igehirde-
tés üzenetének a megbeszélése volt, ami párosult az 
egyes igehelyek (Lélek gyümölcse, Szeretet himnusza, 
Ó- és Újszövetség könyvei stb.) megtanulásával, amiért 
jutalom járt (Bibliaszalag, igekártya). A vasárnapi isko-
la alatt a felnőttek vagy külön foglalkozáson vettek 
részt, vagy a hátsó padokban beszélgettek. 

Az új imaház építésén mindenki jó kedvvel, szorgal-
masan dolgozott, attól függően, hogy ki mihez értett. Kü-
lönösen emlékezetesek voltak a betonkeverés közösség-
építő alkalmai, amelyből sokszor és sokan vettük ki a ré-
szünk, hiszen ehhez szakértelem nem kellett, viszont sok 
betonra volt szükség. Úgy kezdődött, hogy kb. 4–6 em-
ber lapátot fogott, és egy deszkából elkészített keretet 
(kb. ¼ köbméter) teli raktak sóderrel. Erre ráöntötték a 
szükséges mennyiségű cementet az 50 kilós zsákokból, 
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és ezt kellett először szárazon háromszor, aztán legalább 
kétszer – kráter módszerrel – vizesen megkeverni. 

Ez csapatmunka volt a javából. Senki sem „lazsálha-
tott”, vigyázni kellett egymásra, meg az egyenletes ke-
verésre, locsolásra. A nem kevés fáradsággal járó mun-
kának más haszna is volt: összehozta a testvéreket. A 
betonkeverés közben jókat lehetett beszélgetni a min-
dennapi élet aktuális problémáiról, az Úr vezetéséről. 
Sokat kellett keverni, lapáttal, gép nélkül. Az így kevert 
betonból készültek a gyülekezeti ház oszlopai, az áthi-
daló gerendák, a födémszerkezet. Hogy jó beton ké-
szült, azt az idő igazolta. 

Az ifjúságot érintő gyülekezeti programok közül – a 
közösség építésen kívül –, az énekkarnak és a zenekar-
nak megtérésre indító és missziós szerepe volt. Akit lehe-
tett, azt hívták az énekkarba, akár tagja volt a gyüleke-

zetnek, akár nem. Először természetesen a gyakorló órá-
kon kellett bizonyítani, a szolgálatokban azonban csak az 
vehetett részt, aki már bizonyságot tett a megtéréséről. 

A zenekarok közül különösen a pengetős zenekar sze-
repét kell megemlíteni. Viszonylag kevés gyakorlással el 
lehetett sajátítani a mandolin, mandola hangszerek hasz-
nálatát. Szeretném kiemelni Tokaji István testvér áldoza-
tos oktató munkáját az ötvenes évektől, aki már általános 
iskolás korban sokunkat megtanított a pengetős hangsze-
rek szeretetére, használatára. A gyakorló órák, később a 
zenekari foglalkozások, a rendszeres szolgálatok nem 
csak szórakozást, kikapcsolódást jelentettek, hanem az 
énekek szövege és a testvéri lelkület által hitmélyítő, az 
összetartozást erősítő hatással voltak személyes életünkre 
és a gyülekezet tagjai számára is. 

Gulyás Jenő – 2014 november 
 

 

Végletesen szubjektív emlékeim Budáról 
Lehet, hogy nem így volt, de én így emlékszem. Műfaj: vakuvillanások a múltba. 

 

Gyerekkor: 8–10 éves kisfiúként 
mindig elkapott a ruhatárban Polányi 
Tündi és megfésülte a hajamat amo-
lyan anyáskodó nővérként. Akkor még 
nem így gondoltam, de ma már tudom, 
hogy ez jó dolog. 

Az istentiszteletek előtt a mindig 
ugyanott ülő apai és anyai nagyszüleimet is végigjár-
tam, köszönés és persze az édességek begyűjtése céljá-
ból. Matricát Mike Maritól lehetett szerezni, aki az 
énekkar első sorában ült, könnyen és gyorsan megköze-
líthető helyen és mindig mosolygott. 

A két legmeghatározóbb felnőtt, akiknek a tekintélye 
kikezdhetetlen volt számomra: Szakács bácsi és Mike 
Karcsi bácsi. Gyerekként állandóságot, megbízhatóságot 
jelentettek és válaszokat a kérdéseimre. Kellenek az ilyen 
emberek. És jó, ha idővel mi is ilyen emberekké válunk. 

Egyszer a bibliaköri foglalkozáson Mike Mária néni 
megkérdezte tőlünk, hogy odaadnánk-e a tortánkat az 
Úr Jézusnak. Én őszintén azt feleltem, hogy nem. Ezt 
azóta is szégyellem. Na, nem az őszinteséget, hanem az 
óemberi motivációt, amivel azóta is mindennap meg 
kell küzdenem, mert a kérdés mindennap aktuális. Oda-
adnám a „tortámat” Jézusnak? Azt olyan könnyű mon-
dani, hogy az életünket odaadjuk. Na, de a mindennapi 
részletek? 
Kamaszkor: Szerettem az orgona mellett a sarokban 
ülve nézni, ahogy Misi csak úgy játszik, gyakorol. So-
sem értettem, hogy lábbal hogyan lehet játszani a pedá-
lokon. Na, nem mintha kézzel tudnék bármin is játszani, 
vagy érteném. Egy ilyen alkalommal kérdezte meg tő-
lem, hogy hogyan állok a megtéréssel.  

Életem legfontosabb döntését 13 évesen hoztam 
meg, és be is merítkeztem. Számomra ez nagyon fontos 
és komoly dolog volt. Ma is az. A legfontosabb. 

Az énekkarba nagyon szerettem volna bekerülni és be is 
kerültem. Mondjuk, ha Bodó Csabi vagy Nagy János nem 
énekelt mellettem, nem sok hangot találtam el magamtól. 

A vidéki szolgálati utak a fiatalsággal elképesztően 
izgalmasak voltak, főleg, ha ott is aludtunk valahol. Ek-
kor vezettem először autót is, Zákány Zoli Trabantját 
próbálhattam ki a hóban. 

Van, hogy rátör az emberre az érzés, hogy vajon Is-
ten tényleg szeret-e, vajon biztosan megtértem-e és van-
e üdvösségem? Egy ilyen gyenge pillanatomban egy-
szer Szakács bácsi után iramodtam a lépcsőházban és a 
lelkészlakás előtti utolsó lépcsősoron értem utol. Azon-
nal megállt, meghallgatta a kérdésemet, elővette a Bib-
liáját, és felolvasta nekem a Filippi 1,6-ot: „Meg lévén 
győződve arról, hogy aki elkezdette bennetek a jó dol-
got, elvégezi a Krisztus Jézusnak napjáig.”. Persze eh-
hez kell a mi engedelmességünk is. Azóta is ez életem 
egyik alapigéje. És az Ige kardja a leghasznosabb fegy-
ver a sátán ilyen támadásai ellen is. 

Sztasák Ferivel eljártunk a Budafoki (Nagytétényi?) 
Művelődési Házba – messze volt villamossal – komoly-
zenei koncertekre, amiken Ádány Sanyi hegedült. Sanyi 
volt az elsőhegedűs. Sanyival néztem meg moziban egy 
nap alatt kétszer vagy háromszor, azt hiszem, a Macs-
kafogót. Ezt a rekordomat azóta se döntöttem meg. 

A legjobb barátom Mike Árpi volt. Ő inkább hallga-
tott, én inkább beszéltem. Nagyon sokat bicikliztünk 
együtt. A versenykerékpáromat az első diákfizetésem-
ből vettem, 1986. szeptember 1-jén, Sztasák Feri segít-
ségével az Örs vezér téri Sugárban. Ma is megvan. 
Fiatalság: Sok őszinte beszélgetés, pillanat, sírás és ne-
vetés és útkeresés. Máshogy nem érdemes, csak teljesen 
őszintén magunkhoz és azokhoz, akik közel vannak 
hozzánk, fontosak és megbízhatóak. Az ifink ilyen volt. 
Sok ilyen pillanattal a kisteremben. 
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A nyáresti végtelen séták istentisztelet után a fiatalság-
gal, fagylalttal, énekléssel és gitározással – felejthetetlen. 

Az 1989-es lillafüredi közös ifinyaralás életem egyik 
legszebb emléke. Sikerült részben összedöntenem egy 
éjszaka alatt az egerszalóki melegvízű forrás házilag ki-
épített vízvezetékrendszerét, és a gyomrom érzékenyen 
jelezte, hogy Eger és Lillafüred között pontosan 100 
kanyar van a Bükkben, akármilyen óvatosan is vezette a 
zöld kombi Ladáját Szalai Gyuszi. 

Bár akkor még nem tudtam, csak utólag jöttem rá, 
hogy itt indult az a kapcsolat, ami ma már egy 22 éves 
házasság. És arra is utólag jöttem rá, hogy nem a férfi 
választ, hanem a nő engedi meg neki, hogy udvarolhas-
son és érezhesse, hogy ő választott, pedig a nő ezt már 
hamarabb tudta. Valahogy úgy működik ez, mint az ut-

cán a köszönés. Hiába akarunk köszönni valakinek, 
amíg nem néz ránk, és nincs meg a szemkontaktus, ad-
dig nem tudunk köszönni. Én valahogy így gondolom. 
Eljövetel: A mi generációnkból azokban az években mi 
ketten voltunk Sárival az utolsók, akik eljöttek Budáról 
és más gyülekezethez csatlakoztak. Akkoriban sokat 
beszélgettem és vitatkoztam Gulyás Jenővel. 
A jelen: Egy idei nyári estén, hazafelé a munkából láttam, 
hogy a kiskapun jönnek ki az elöljáróság tagjai. Ahogy 
tudtam, gyorsan felpattantam a járdára, és még elértem 
Gulyás Jenőt és Ádány Ferit. Köszönés, kézfogás, puszi, 
öröm. Akárhol, bármikor. Nincs mit hozzátenni. 

ifj. Novák Péter – 2014. november 

 

 

„Annyi szeretetet fog kapni a testvér, amennyit ad.” 
 

… hangzott el 1982 őszén felém 
a gyülekezet akkori lelkipászto-
rától, Szakács bácsitól. Nos, 32 
év távlatából elmondhatom, 
hogy Szakács bácsi „tévedett” a 
fent idézett mondatával, hiszen 
sokkal-sokkal több szeretetet 
kaptam a Budai Gyülekezettől, 
mint amit valaha adhattam. Ab-
ban az időben a szeretet kifeje-

zésének sajátos formáját tapasztalhattam diákként a 
sok-sok ebédmeghívásban, amelyet valóban nem tud-
tam viszonozni, de megtanultam továbbadni azt mások 
felé életem későbbi szakaszában, ahogyan láttam akkor 
a befogadó családoktól. 

Arra emlékszem, hogy a gyülekezet szoros szeretet-
közösségben élt, emiatt nehéznek tűnt bekerülni a közös-
ségbe. Persze, hamar rájöttem, hogy ez mégsem így volt, 
hiszen új barátok vettek körül, bevontak az ifjúság kö-
zösségébe és a különféle gyülekezeti feladatokba. Meg-
tért, bemerítkezett tagként érkeztem, mégis nagy szüksé-
gem volt a bátorításra, a tiszta igei tanításra, amelyre 
mindmáig hálásan emlékszem. Abban az időszakban új 

felismerést is adott Isten közénk, és a Szentlélek erejével 
újított meg bennünket. Az evangélium továbbadásának 
öröme újabb és újabb – közösségben is átélt – valóságot 
tárt elénk: Krisztus örömének szabadságát. 

Ekkor még egyáltalán nem volt természetes, hogy 
olyan bátorságot kaptunk, amely által a villamosmegál-
lókban vagy a tereken evangéliumi énekeket énekel-
tünk, vagy embereket Isten szeretetéről győzködtünk. A 
kommunista idők hitet elnyomó szelével szemben, de a 
gyülekezet hátterével nyíltan vállalhattuk hitünket. Volt 
hová hívni kollégiumi szobatársunkat, és volt honnan 
vinni feléjük Jézus szeretetét. 

Persze nem maradhat említés nélkül a sok-sok kö-
zösségi program sem. A kirándulások, a missziós utak, 
a közös nyaralások, na és persze a szilveszterek. Ez 
utóbbit, aki végig ébren akarta tölteni, annak részt kel-
lett vennie az újév-délelőtti „sorban imádkozós” ima-
órákon – mély áhítatok voltak ezek… Ha mégis azt 
kérdezné bárki, „mi volt a legnagyszerűbb az akkori 
gyülekezetben?” – azt mondanám, hogy a szereteten, a 
hiten és a közösségen túl maga az ÚR volt jelen! 

Antal Laci Kecskemétről – 2014. november
 

 

„De én az Úrra nézek!” (Mikeás 7,7) 
 

Első emlékem a budai gyülekezetről, il-
letve a budai imaházról 1965-re tehető. 
Ez év nyarán amerikai vendégek jelen-
tek meg a Váci úti imaházban. Az isten-
tisztelet után édesapám, mint a vendég-
szeretet gyakorlásában élenjáró lelki-
pásztor az egész családot meghívta 

ebédre (nem kis fejfájást okozva édesanyámnak). Délu-
tán vendégeink mikrobuszával városnézésre indultunk. 
Arra már nem emlékszem, hogy fővárosunk mely neve-
zetességeit tekintettük meg, de arra igen, hogy az át-
adáshoz közeli állapotban levő budai imaházat is meg-
csodáltuk – nemcsak kívülről, hanem belülről is. Akkor 

még nem sejtettem, hogy valamikor nagyon sok közöm 
lesz a budai gyülekezethez és imaházhoz… 

1982-tőt írtunk. Feleségemmel, Zsuzsával és két fi-
únkkal, Petivel és Gergővel immár három éve Őrboty-
tyánban éltünk, és az ottani gyülekezetben szolgáltunk 
bibliaköri tanítóként (Zsuzsa az óvodásokkal foglalko-
zott, én meg az iskolásokkal). Hogy kerültünk Angyal-
földről Őrbottyánba? Miután Zsuzsával 1975-ben ösz-
szeházasodtunk, első éveinkben szüleimnél, a lelkipász-
torlakásban éltünk. 1977-ben megszületett Péter, és a 
hely egyre szűkösebbé válása miatt, valamint amiatt, 
hogy édesapám 1980-ra tervezte nyugdíjba menetelét 
(ami azt jelentette, hogy nekünk is el kell hagyni a szol-
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gálati lakást), elfogadtuk az Aradi utcai egyházközpont 
gondnokának, Huszti Zsigmond testvérnek az ajánlatát, 
és 1979-ben kiköltöztünk Őrbottyánba, háromnegyed 
részben kész családi házukba. A helyi gyülekezetben 
belevetettük magunkat a szolgálatba, de közben nem 
mondtunk le arról, hogy szeretnénk visszaköltözni a fő-
városba. Imádkoztunk és vártunk. 

Szóval 1982 tavaszán egy hirdetésre figyeltünk fel a 
Békehírnökben. A budai gyülekezet pályázatot hirdetett 
házgondnoki állás betöltésére. Jelentkeztünk, és, ha jól 
emlékszem, hét pályázó közül belénk helyezte bizalmát dr. 
Szakács Imre lelkipásztor testvér és a budai elöljáróság. 
Június 1-jén költöztünk az Alsóhegy utcai gondnoklakás-
ba, és azonnal megkezdtük a teendők ellátását. Hogy ezek 
mik voltak? Röviden összefoglalva: a gyülekezeti ház tisz-
tántartása, az udvar rendezettségének biztosítása, a rózsa-
kert és a sziklakert gondozása, a sövény nyírása, az utcai 
front méltó képének megőrzése, az összejövetelek előtt és 
után a nyitás és zárás feladata, valamint a nonstop telefon-
ügyelet biztosítása. Munkaszerződésem legkülönösebb 
pontja az volt, hogy záros határidőn belül el kellett végez-
nem egy kisteljesítményű kazánfűtői tanfolyamot. Ugya-
nis a ház fűtéséről akkor még egy Marabu nevű, gőzfűtésű 
kazán gondoskodott, amelynek a kezelése nemcsak szak-
értelmet, hanem egy adag bátorságot is igényelt, mivel né-
hány öntöttvas tag el volt repedve, és az elpárolgó vizet 
naponként pótolni kellett… 

A gyülekezet tagjai nagy szeretettel fogadtak min-
ket. Kmety Ottó presbiter testvér és felesége, Anci néni 
egy kicsiny, kézzel készített bibliajelzőt ajándékoztak 
nekünk, amelyre csak ennyi volt írva: „De én az Úrra 
nézek!”(Mik 7,7). A következő években sokszor emelt 
fel bennünket és adott erőt ez a rövid igevers. Lelki jel-
legű szolgálatainkra hamar rátaláltunk: én azonnal be-
kapcsolódtam az énekkar munkájába – erősítve a basz-
szus szólamot, Zsuzsa pedig egyre több szerepet vállalt 
mint bibliaköri tanító. Feleségemnek van még egy, 32 éve 
elkezdett és a mai napig végzett szolgálata: a vasárnapon-
ként a szószéket díszítő virágról való gondoskodás. 

A gyülekezet tagjai között volt néhány ismerősünk 
és rokonunk. Bodó Sándor presbiter testvér, és felesége, 
Vera néni 1970-ben jöttek át Angyalföldről a budai 
gyülekezetbe. Élénken emlékszem arra a tanácskozási 
órára, amelyen bejelentették távozásukat. Miután édes-
apám igei jókívánsággal elbúcsúztatta őket, Bodó bácsi 
felállt és azt mondta: „Testvérek, mi nem elbúcsúzunk, 
hanem elköszönünk!” Azóta is töröm a fejem, hogy mi 
a különbség a kettő között, de tény, hogy aztán 1982-től 
ismét egy gyülekezetben szolgálhattunk az Úrnak. Ben-
csik István testvérem és barátom szintén a Váci úti gyü-
lekezetből jött át, hogy rátaláljon élete párjára, Bódi 
Zsuzsára. Unokanővérem, Lukács Edit, akivel együtt 
nőttem fel a Jász utcában (még más 8 gyerekkel), és aki 
Angyalföldön tíz évig a karmesterem volt, s aztán há-
rom évi őrbottyáni kitérő után ismét együtt dicsőítettük 
Istent. S akkor még unokabátyám, ifj. Nagy József és 
családja is idetartozott, sajnos, később elmaradtak. Vé-

gül megemlítem Mónus Barnabás orgonistát és a Há-
zunk Népe keresztyén családi folyóirat kiadóját, akinek 
az édesanyja Mónus Dánielné Nagy Ágnes szintén az 
unokanővérem. 

Azokban az években a gyülekezet taglétszáma nö-
vekvő tendenciát mutatott. Úgy emlékszem, hogy a 
csúcslétszámot 1985-ben értük el, amikor a bemerített 
tagok száma 249 főre rúgott. Vasárnap délutánonként – 
a szolgálatok súlypontja miatt – olyan sokan vettek 
részt az istentiszteleten, hogy az épületből az összes el-
érhető széket behoztuk, hogy mindenkit le tudjunk ül-
tetni. Ez adott esetben 270–280 hallgató részvételét je-
lentette. Minden évben tartottunk bemerítést, volt, hogy 
kétszer is. Az énekkar négy széksora(!) teljesen tele 
volt, és új énekesek csak „kihalásos alapon” juthattak 
szóhoz. Akkor még délelőtt és délután is énekeltünk, s a 
délutáni istentisztelet előtt a karzati gyermekmegőrző-
ben gyülekeztünk, és Szakács testvér áldáskérő imája 
után vonultunk le, hogy elfoglaljuk a helyünket. 

Egy rövid időre (1983–86-ban) nyugdíjas szüleim 
áthozták tagságukat a budai gyülekezetbe. Sokat tartóz-
kodtak nálunk, játszottak a két unokával és szabadsá-
gunk idején többször helyettesítettek minket. Szakács 
bácsi egyszer-kétszer fel is kérte édesapámat igehirde-
tésre, amit ő örömmel vállalt. Aztán amikor a szétzilá-
lódott angyalföldi gyülekezet visszahívta régi lelkipász-
torát, úgy érezte, szent kötelessége segíteni a helyreál-
lásban és új lelkipásztor hívásában. 

Gondnoki éveink alatt két nagy tatarozást éltünk át. 
1984–85-ben volt a gyülekezeti ház belső felújítása: a 
fűtési rendszer korszerűsítése, a falak festése, mázolása. 
A Marabu kazánt három cirkogejzírrel váltottuk ki, a 
gőzfűtést melegvízfűtésre cseréltük, és a szakaszolás 
révén gazdaságosabban lehetett fűteni. 1987-ben került 
sor a gyülekezeti ház külső tatarozására, a falak szige-
telésére, a járdák újrabetonozására. Nem voltak könnyű 
időszakok, de az Úr adott kellő kitartást, türelmet és 
erőt a renoválás teljes végigviteléhez. 

1987 őszén értesítést kaptunk a XI. kerületi Tanács-
tól a lakáskiutalásról. Érthető volt az örömünk, hisz 12 
évi várakozás után teljesült a vágyunk: saját lakásba 
költözhetünk! A negyedik lakás megtekintése után érez-
tük úgy Zsuzsával, hogy ez az, ezt adja nekünk az Úr 
otthonul. Novemberben költöztünk az Andor utcába, 
ahol aztán gyermekeink felnőttek, megtértek, megháza-
sodtak, s ahol most is élünk Urunk kegyelméből! 

Amikor letettük a gondnoki szolgálatot, Szakács 
testvér nekem szegezte a kérdést: – János testvér, nem 
mentek el a gyülekezetből? 

Azt válaszoltam: – Nem megyünk, Szakács bácsi! 
Nekünk a budai gyülekezet a lelki otthonunk, itt szeret-
nénk továbbra is szolgálni. 

És, ha ezt a kérdést ma tenné fel nekem valaki, 
ugyanezt mondanám! 

Kolozs Nagy János – 2014. november 
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„Vassal formálják a vasat…” 
 

Sokat gondolkodtam azon, hogy mit is emelnék ki azokból az évekből, amit a Budai Gyülekezetben töltöt-
tem. Ott éltem le a kamaszkoromat, érzékenyebb voltam, mint valaha; amit ott kaptam, az sokkal erősebben 
vésődött be a hitembe, mint, ami előtte meg utána ért. Ez az időszak meghatározóan alakította az identitá-
somat. És a végeredmény az, ami számít, nem az, hogy mik történtek velem. 
 

Mik voltak ezek? 
A Budán töltött évek alatt döbbentem rá arra, hogy nem 
vagyok értelmiségi típus, mert a szívemet szeretem hasz-
nálni, nem az agyamat. Rádöbbentem, hogy a baptizmus 
nem egyenlő a hívőséggel: úgy jöttem el a leforrázó be-
fejezés után, hogy attól a naptól kezdve én többé nem 
vagyok baptista, mert nem tudok azonosulni a baptista 
egyház/gyülekezet céljaival, szokásaival és módszerei-
vel. Csak egy sima – felekezetmentes – hívő vagyok, hó-
na alatt egy Bibliával. (Itt Amerikában is, ahol jelenleg 
élünk, felekezetmentes gyülekezetbe járunk...) 

Robit, a férjemet itt, Budán ismertem meg. Ő is úgy 
nyűgözött le, akkor szerettem bele elsöprően, amikor 
felfedeztem, hogy ő sem körkörös elméleteken rágódik, 
hanem a szívével tájékozódik. 

A gyülekezetben lebénítot-
tak a hatalmas elvárások, egy 
idő után direkt késve érkeztem 
és elsőként rohantam fel a la-
kásba. A szavazás előzményei 
és következményei sokáig ter-
helték a lelkemet. Nehéz lec-
kék voltak, kemény eledel; a 
mai napig emésztem, de a táp-
anyagtartalma nagyon egés-
zséges és hasznos: az Igazság 
mindig egyszerű, csak a ha-
zugság komplikált. Az Ige 
önmagában elég mindenre, a szertartások, rutinok – te-
hát a vallás, az intézményesített szellemi élet rendsze-
rint olyan csomagolás, amiben elvész a lényeg, az Is-
tennel való élő kapcsolat. A mindenféle ceremónia csak 
tompítja a Kételű Kardot, pedig az pont akkor gyógyít, 
amikor megsebez... Isten azzal műt minket. 

Emlékszem jó dolgokra is, amikor a lelkipásztor-
család életének terheit több-kevesebb időre félre tudtam 
tenni. Bevillan az a kép, amikor az ideköltözésünk után 
először lementünk ifire, Uri Erika éppen az erősítővel, 
hanganyagokkal volt elfoglalva, de ő és húga, Ildi is na-
gyon mosolygósan-kedvesen fogadtak minket; az jó volt! 
Meg amikor rájöttem, hogy a tahis gyerektáborból Anci 
néni meg a Tökölyi Robi (tábori nevén: Ecseveri) is ide 
jár...hm! Az jó volt! Robi helyes fiú volt már 15 éves ko-
rában is...  Anci néni tábori ébresztőjét amúgy a mai na-
pig énekelem a gyerekeimnek, szinte minden nap: 

A tegnap terhe már a tegnapé. A holnap árnya még 
a holnapé. Minden új reggelen örök útitársam köszönt-
hetem! Jó reggelt, Uram Jézus, Jó reggelt, Öröm, Jó 
reggelt békesség, Jó reggelt, kegyelem! 

A bibliakörben benne volt a szívem-lelkem! Adja Is-
ten, hogy a Szentlélek eszébe juttassa a megfelelő he-
lyen és időben a tanítványaimnak, amit kicsi gyerekko-
rukban tanítottam nekik – akkor már nem éltem hiába! 

Aztán eszembe jut, hogy nem is voltam teljesen 
egyedül a kamaszos nyavalyáimmal: Zsigovics Éva vé-
gigasszisztálta a nehéz éveimet! (Igaz, ő nem a korosz-
tályom, de órákat beszélgetett velem, amikor csak rá-
ért!) Azzal, hogy annyit törődött, sőt a mai napig törő-
dik velem, azt érezteti, hogy fontos vagyok, és ez meg-

fizethetetlen! Örültem, hogy ők 
lettek a gondnokok, és, hogy 
sokszor összefutottunk! Ez is jó 
volt! 

Jó volt a balatonlellei meg a 
pécs-somogyi ifitábor is, meg, 
amikor együtt utaztunk le az 
ifivel a mindenféle konferenci-
ákra - azokat is nagyon szeret-
tem. 

Aztán az akkori sok prob-
lémám között annak is nagyon 
örültem, hogy egyáltalán a Gel-
lért-hegyen lakhattam! Szeret-

tem ott lakni, a környéket; a gyerek- és háziorvosunkat 
is, szép emlékek! 

Ha mindent összegzek, biztos vagyok benne, hogy 
semmi sem volt véletlen, mert minden Isten munkájá-
nak a része volt, benne volt és van a nagy Tervben – ha 
kellemes volt, ha nem. Szilárd alapok épültek bennem a 
budai évek alatt, és ezt nagyon köszönöm Istennek! 

Van egy visszatérő igém, ami azóta is rendszeres 
időközönként előjön, és sok mindent megmagyaráz az 
életemben, mégpedig, hogy sosem véletlen, hogy hova 
kerülök, kikkel kerülök kapcsolatba, mert: 

„Vassal formálják a vasat, és egyik ember formálja 
a másikat.” (Péld 27,17) 

Tökölyi (született Lukács) Réka 

2014. november 

 
 

„Miképen egyik vassal a másikat élesítik, a képen az ember élesíti az ő barátjának orczáját. 
Mint aki őrzi a fügét, eszik annak gyümölcséből, úgy aki az ő urára vigyáz, tiszteltetik. Mint a 
vízben egyik orcza a másikat megmutatja, úgy egyik embernek szíve a másikat.” (Péld 27,17–19) 
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GYERMEKSAROK 
 

 

 Boldog születésnapot! 
 

Szeretettel köszöntjük a májusi ünnepelteket! 
 

Kusztor Maja (máj. 3.), Csiky Márton (máj. 9.), Sonkoly Dávid (máj. 18.), 
Hunyady Bálint (máj. 24.), Szücs Blanka (máj. 28.) 

 
 

SZÜLETÉSNAPOSOK 
 

 

 

Szeretettel 
köszöntjük 

májusban született 
testvéreinket! 

„Aki az felségesnek rejtekében lakozik, a Mindenhatónak árnyékában 
nyugszik az. Azt mondom az Úrnak: Én oltalmam, váram, Istenem, Ő 
benne bízom!” (Zsolt 91,1–2) 
 

Elmondom az Úrnak, hogy ki Ő, és milyen Ő. Vagyis dicsőítem és 
magasztalom Őt. Megvallásokat teszek előtte, és elmondom másoknak 
is. Meggyőződéssel kell kimondani az Úr előtt, és az emberek előtt azt, 
amit átéltünk az Úrral, és amit tapasztalunk mindennapjainkban az Ő 
jelenlétében. Dávid útja nem volt rózsaszirmokkal tele szórva, mégis 
tudta dicsérni az Urat. A zsoltár szavait mi is elmondhatjuk megerősö-
désünkért, minden szóval egyetértve. Amikor ellenség vesz körül, tud-
nunk kell, hogy tollaival fedez be minket. Hirdessétek ki önmagatok 
számára az Örökkévaló ígéreteit, igazságait, legyen a tietek teljesen. 
Életetek része legyen a dicséret és a hála! 

Lukács Edit 

 

Szabó Levente (máj. 6.) 

Bencsik István (máj. 13.) 

Boda Mihály (máj. 13.) 

Rück Sándor (máj. 13.) 

Tarsolyné Sonkoly Eszter (máj. 31.) 

Uri Boglárka (máj. 31.) 

 

Gyülekezeti alkalmak 

Vasárnap: 9,15 óra: Imaóra 
10 óra: Istentisztelet, Bibliakörök 
15 óra: Istent keresők alkalma 
17 óra: Bibliaóra 
Hétfő: 18 óra: Közbenjáró imacsoport 

Csütörtök: 18,30 óra: Gyülekezeti házicsoport 

Péntek: 18 óra Kisifi 

 

Betegeink, időseink 
 

 

Ádány Balázs 
Ádány Mihályné 
Bartha Gábor 
Ökrös Sándorné 
Simon Lászlóné 
Sztasák Mihályné 
Tokaji Istvánné 
Zsigovics Géza 

„És azon a napon frigyet szerzek
nékik a mezei vadakkal, az égi ma-
darakkal és a föld férgével, és az
ívet, kardot és háborút eltörlöm e
földről, és bátorságos lakozást adok
nékik. És eljegyezlek téged ma-
gamnak örökre, és pedig igazság-
gal és ítélettel, kegyelemmel és ir-
galommal jegyezlek el. Bizony, hit-
tel jegyezlek el téged magamnak, 
és megismered az Urat.” (Hós 2,17-19) 

 

 

 

Életének 92. évében kapta a mennyei hazahívó szót Po-
lányi Károly testvérünk. Életéről következő lapszámunk-
ban olvashatnak megemlékezést a testvérek. A családnak 
Istenünk vigasztaló szeretetét kívánjuk! 
 

 

 
 

Felelős szerkesztő: Ádány Judit  Olvasószerkesztő: Kolozs Nagy János 

Fotó: Boda-Szlepák Viktória, Szabóné Petra, Szabó Levente 

Kiadja a Budai Baptista Gyülekezet, 1118 Budapest, Alsóhegy utca 38. www.budaibaptista.hu/joomla/ 


